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Penny se chystá 
prodávat léky
Běžné léky, jež nevyža-
dují rady odborníka, jsou 
v Česku stále dostupnější. 
K prodejním místům 
na benzinkách nově 
přibyly ordinace Moje Am-
bulance a záhy se připojí 
prodejny Penny. str. 6

Oceláři vydělali loni 
2,7 miliardy korun 
Ocelárny jedou na plnou 
kapacitu a těží z růstu 
spotřeby oceli v Evropě. 
Loni poprvé od roku 2007 
vyvezly přes pět milionů 
tun, meziročně o necelých 
osm procent více. Na trž-
bách ovšem vyšší poptáv-
ka vidět není, klesly o pět 
procent na 79,5 miliardy 
korun. str. 7

Investoři opouštějí 
katarský parket
Z politicky i ekonomicky 
izolovaného Kataru mizí 
kapitál. Akcie ropného 
ministátu během dvou dnů 
trvání diplomatické roztrž-
ky v Perském zálivu propad-
ly o 10 procent na čtyřleté 
minimum. Obdobný kolaps 
zažila katarská burza napo-
sledy před sedmi lety v době 
ekonomické krize. str. 8

Krátce

Telekomunikace 
v krizi
S optickými sítěmi je na tom lépe 
i Rumunsko, říká telekomunikační  
expert Michal Čupa.

ROZHOVOR
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Americká  
eko-revolta
Navzdory prezidentu 
Trumpovi bude 9 států 
a 125 měst dál snižovat 
emise škodlivin v souladu 
s pařížskou dohodou.

ZAHRANIČÍ
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MARKÉTA ADAMOVÁ:

To se ví, že ocenit Čubu, To-
mana a Hůlku dá zabrat. Pak 
není čas na skutečné hrdiny 
a ještě ze západního odboje.

twitter.com/e15news

Vládní resty

Pětitý
denní dovolená 

a práce z domova

Zákon 
o bezpečnostních 

agenturách

Pravomoc 
vojáků 

sledovat 
internet

Vznik  
univerzitních 

nemocnic

Řada zákonů, které vláda slibovala prosadit, 
míří do koše. Největší manko mají 
ministryně práce Michaela Marksová  
z ČSSD a ministr spravedlnosti 
za ANO Robert Pelikán.
UDÁLOSTI / str. 2

Insolvenční 

novela o osobních 

bankrotech

Zákon o sociálním 
bydlení

Co se nestihne
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Český Detroit
Se světem to jde nějak z kopce. Příčinou však ne-
jsou migranti, teroristi, války, globální oteplování, 
ilumináti ani nejroztodivnější pošuci na pre-
zidentských postech. To jen celosvětově klesá 
spotřeba alkoholu, a to hlavně piva. Češi tedy mají 
šanci jít příkladem a stát se epicentrem globální 
nápravy. Vzhůru na zahrádky! Ano, bude líp.

Křeček polní není jen roztomilé zvířátko 
s buclatými tvářičkami napakovanými zrním. Je 
to rovněž záškodník, kvůli němuž soud na zákla-
dě žaloby prokřečkovských aktivistů znovu hodil 
vidle do zahájení výstavby dálnice D49 ze Zlínska 
na Slovensko. Živočich by se měl dostat na seznam 
ekoteroristů. Snad by pak už všichni pochopili, že 
nebezpečím nejsou uprchlíci, nýbrž takováto zvěř. 
To pravěcí umrlci nalezení v trase budoucí dálnice 
D11 ve východních Čechách už nikoho neděsí. 
Archeologové schrastí kosti a jede se dál.   

Roční tržby českého autoprůmyslu loni poprvé 
překonaly jeden bilion korun. To je zhruba čtvrti-
na tuzemské průmyslové výroby. Zkrátka je třeba 
se podívat pravdě do očí a uznat, že nejsme žádné 
Silicon Valley, ale spíše Detroit.

Růst maloobchodu i zahraničního obchodu 
v dubnu zvolnil tempo. Milovníci ekonomických 
apokalyps se ale budou radovat předčasně. 
Všeobecné přehřátí trvá dál, statistiky srazily jen 
Velikonoce, a kvůli nim menší počet pracovních 
dnů. Zatím je to ještě pořád na co svést.

n Nejvíce sporných 
zákonů předložili socia-
listická ministryně práce 
Michaela Marksová a šéf 
rezortu spravedlnosti 
za ANO Robert Pelikán. 

Pavel Otto

Zákoník práce a předlohy 
o sociálním bydlení, sociálních 
službách nebo zálohovaném vý-

Tři sta návrhů vlády  
i opozice skončí v koši

Protagonisté dne

Michaela MARKSOVÁ

MINISTRYNĚ PRÁCE

Petr MALÍŘ

ŠÉF MEDIPOINT SERVICES

Tamím AL-SÁNÍ

KATARSKÝ EMÍR

Ministryně řadu svých návrhů 
předložila pozdě a i vzhledem k jejich 
rozporuplnosti je tak jen malá prav-
děpodobnost, že budou schváleny.

str. 2

Firma k prodejním místům vyhra-
zených léků na benzinkách přidala 
ordinace Moje Ambulance. Záhy se 
připojí prodejny řetězce Penny.

str. 6

Vládce Kataru čelí tvrdé kritice 
a izolaci států Perského zálivu kvůli 
domnělému sponzoringu šíitských 
teroristických organizací.

str. 8

Už více než čtvrtstoletí chybí nor-
ma, která by přesněji definovala 
činnost soukromých bezpečnost-
ních agentur. Branže, v níž se 
ročně protočí 25 miliard korun, se 
řídí živnostenským zákonem, který 
se pro toto specifické podnikání 
nehodí. Pokus ministerstva vnitra, 
které v roce 2015 přišlo s návrhem 
nového zákona, skončí nezdarem. 
Po dvou letech v Poslanecké 
sněmovně byla původní norma 
přepracována k nepoznání a stále 
čeká na druhé čtení.

Pod stůl zřejmě spadne i novela 
zákona o Vojenském zpravo-
dajství, která se týká sledování 
webových stránek a e-mailů. 
Internetové firmy před ní varují, 
protože by musely vojákům zpří-
stupnit své sítě.

Nedostane se ani 
na černé šerify a vojáky

Zápisník  
Daniela Nováka

živném. A také zákony o univer-
zitních nemocnicích či oddluže-
ní. Tyto a další normy se snaží 
vláda na poslední chvíli protlačit 
parlamentem. Před říjnovými 
volbami to už velmi pravděpo-
dobně nestihne. 

Spolu s různými smlouvami 
a dokumenty skončí v koši přes 
tři stovky návrhů. S většinou 
z nich přišla opozice a často 
se ani nedostaly na program 
jednání Poslanecké sněmovny. 
V současné sestavě budou záko-
nodárci jednat ještě tento týden, 
koncem měsíce a v září. S výjim-
kou návrhu státního rozpočtu 
by po prázdninách už o ničem 
zásadním rozhodovat neměli. 

„Vláda se na návrzích shodla, 
takže pokud bude dostatek času, 
měly by projít,“ věří šéf poslanců 
ČSSD Roman Sklenák. Právě 
socialisté mají z koaličních 
stran nejvíce restů. Vinu na tom 
nese hlavně ministryně práce 
a sociálních věcí Michaela Mark-
sová, která mnohdy přelomové 
zákony slibující volební dárky 
předložila pozdě. Navíc narážejí 
na nesouhlas části vládních 
poslanců, zaměstnavatelů nebo 
samospráv.   

Například k novele zákoníku 
práce, která má zavést pětitý-
denní dovolenou a regulovat 
práci z domova, se sešlo několik 
desítek pozměňovacích návrhů 
napříč kluby. K zálohovanému 
výživnému, tedy státní pomo-
ci samoživitelkám, má zase 

výhrady zastánce úplné rodiny 
KDU-ČSL. A okleštěnou nor-
mu o sociálním bydlení, která 
původně nařizovala obcím, aby 
sháněly a případně stavěly byty 
pro chudé, kritizuje minister-
stvo pro místní rozvoj ovládané 
hnutím ANO. 

Ani druhé nejsilnější koaliční 
uskupení se nemůže chlubit 
přílišnou úspěšností. Ministr 
spravedlnosti Robert Pelikán už 
odpískal sporný zákon o stát-
ním zastupitelství. Narazil 
i s insolvenční novelou, kterou 
ANO označuje za svoji priori-
tu. Problematická je takzvaná 
amnestijní pasáž, podle níž by 
dlužníci za určitých podmínek 
nemuseli věřitelům zaplatit ani 
korunu. 

Socialisté by mohli prosadit 
alespoň novelu o elektronických 
komunikacích, která má snížit 
ceny za mobilní tarify. Partaj si 
od změny slibuje přízeň voličů. 
Minimální šance má naopak 
zákon o univerzitních nemocni-
cích, který přes odpor odborářů 
prosazuje šéf rezortu zdravotnic-
tví Miloslav Ludvík (ČSSD).

Podobně nechtěný je zákon 
o myslivosti z dílny lidoveckého 
ministra zemědělství Mariana 
Jurečky. Úprava má usnadnit 
vyhlášení zákazu vstupu do lesa 
v době hnízdění ptactva či při 
odstřelech přemnožené zvěře. 
Nesouhlasnou petici už podepsa-
ly desetitisíce lidí.
 NÁZORY str. 14

• Více peněz pro lidi pečující o hendikepované

• Zákon o elektronických komunikacích

• Zpřísnění kontroly tajných služeb

• Ústavní novela o zbraních

• Kariérní řád učitelů

• Památkový zákon

Zákony, které mají ještě šanci na schválení:
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Celkem 36 schválených jmen 
kandidátů navržených na 
státní vyznamenání předloži-
la včera sněmovna prezidentu 
Miloši Zemanovi. Na seznamu 
je kardinál Miloslav Vlk in 
memoriam, rychlobruslařka 
Martina Sáblíková a folklorní 
zpěvačka Jarmila Šuláková 
in memoriam. Figurují zde 
také historik Petr Čornej, 
psychiatr Cyril Höschl nebo 
bývalý hokejový brankář Jiří 
Holeček.

Zeman už oznámil, že 
Sáblíkovou o státním svátku 
28. října ocení. Sáblíková 
má na kontě pět olympij-
ských medailí včetně tří 
zlatých, 17 titulů mistryně 
světa či 11 celkových triumfů 
ve Světovém poháru. Naopak 
o vyznamenání pro Vlka pre-
zident neuvažuje. Vlk podle 
něj udělal všechno pro to, aby 
spory mezi církví a státem 
byly co největší.

Sněmovní nominaci dostali 
váleční letci Josef Koukal 
a Václav Kopecký, střelec 
bombardovací perutě Jaro-
slav Hofrichter nebo další vá-
leční veteráni Antonín Šubrt 
a Josef Balejka, všichni in 
memoriam. Na státní vyzna-
menání by mohli mít šanci 
také například pneumolog 
Boris Šťastný, hrudní chirurg 
a traumatolog Leopold Pleva, 
ekonom Milan Zelený, sochař 

a medailér Milan Knobloch, 
vědec Vladimír Mařík, skla-
datel Miloš Štědroň a bývalý 
motokrosový reprezentant 
Jaroslav Falta.

Dolní komora nakonec ne-
navrhla diplomata a bývalého 
ministra zahraničí Jana Ka-
vana, zpěváka Epanastatise 
Prusalise in memoriam, jenž 
vystupoval na akcích KSČM, 
a novinářku a aktivistku Věru 
Pickovou in memoriam, která 
byla za druhé světové války 
vězněna v koncentračním 
táboře a později se zasloužila 
o založení Společnosti Julia 
Fučíka. Figurovali na před-
běžném seznamu.

Dolní komora hlasovala 
po jednotlivých jménech 
z navrženého seznamu, který 
předložil organizační výbor. 
O nominacích se ale nedeba-
tovalo. /čtk/

Sněmovna navrhla 
vyznamenat Vlka
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Stávající stavební řízení 
zpomalují růst ekonomiky 
a zhoršují konkurenceschop-
nost České republiky. Tvrdí to 
zástupci podnikatelů a prů-
myslníků, kteří včera vyzvali 
senátory ke schválení novely 
stavebního zákona ve znění, 
jež horní komoře předložila 
Poslanecká sněmovna. Senát 
má novelu zákona na progra-
mu schůze začínající dnes. 
Její zastánci si od ní slibují 
zrychlení stavebního řízení, 
podle kritiků naopak zna-
mená okleštění práv občanů 
do něho mluvit. 

Osud novely v horní komo-
ře je zatím nejasný. „Názorů 

je spousta, netroufnu si 
predikovat,“ řekl deníku E15 
senátor Ladislav Kos z Hnutí 
pro Prahu 11, který k novele 
předložil pozměňovací návrh. 
„Vrací účast spolků do územ-
ních a stavebních řízení, která 
neprocházejí velkou EIA,“ 
vysvětluje jeho obsah Kos. 

Ústavně-právní výbor 
Senátu novelu zamítl, hos-
podářský ji naopak podpořil, 
garanční výbor pro veřejnou 
správu a územní rozvoj pak 
žádné usnesení nepřijal. 
Kartami může při schvalování 
zamíchat i nepřítomnost osmi 
senátorů, kteří jsou na služeb-
ní cestě. /pav/ Více E15.cz

Podnikatelé lobbují 
za stavební novelu
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http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/podnikatele-si-dupli-za-stavebni-novelu-na-soucasna-pravidla-pry-doplaci-cela-ekonomika-1333390
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n Firma už získala 
souhlas ministerstva 
životního prostředí 
k alternativní trase.

Jan Šindelář

Stavební společnost OHL ŽS 
uspěla na ministerstvu život-
ního prostředí s dokumentací 
EIA pro alternativní želez-
niční trať na pražské letiště 
z odbočky v Jenečku, který je 
místní částí Hostivic. Souhlas-
né stanovisko však nejspíš 
nevyužije. Loni vyměnila 
vedení a nadšení pro projekt 
vyprchalo. „Vypracování doku-
mentace k tomuto projektu 
bylo zadáno v době, kdy byly 
v jednání různé va- 
rianty trati. V současné 
chvíli již není projekt aktuální 
a v této variantě se nepokraču-
je,“ sdělila zástupkyně firmy 
Jana Matulajová. 

Společnost podala žádost 
v roce 2013 zcela překvapivě, 
na tratě totiž nechává obvykle 
zpracovávat studie vlivu 
na přírodu EIA pouze státní 
investor Správa železniční 
dopravní cesty (SŽDC). SŽDC 
ale dlouhodobě pracuje 
na odlišné variantě, která vede 
k letištním terminálům ze sta-

nice Praha Ruzyně přes oblast 
zvanou Dlouhá Míle. „Aktivity 
OHL ŽS vnímáme okrajově, 
aktuální situace nám není 
známa, žádná jednání s OHL 
neprobíhají,“ doplnil mluvčí 
správy železnic Marek Illiaš. 

Na projektu OHL ŽS se 
nepodílí ani Letiště Praha, 
které se v minulosti vyjádřilo 
pro variantu přes Dlouhou 
Míli. „Naším partnerem 
ohledně příprav vlakového 
napojení je výhradně SŽDC, 
které poskytujeme maximální 
součinnost, aby vlakové na-

pojení mohlo být co nejdříve,“ 
uvedla mluvčí letiště Marika 
Janoušková.

Přesto nemusí hotová 
a odsouhlasená zelená doku-
mentace pro trať na Jeneček 
přijít vniveč. Ministerstvo 
dopravy totiž do budoucna 
počítá i s tímto napojením, 
čímž by vznikl železniční 
okruh a z letiště by se stala 
průjezdná, nikoli koncová sta-
nice. Teoreticky by tak SŽDC 
mohla využít dokumentaci 
EIA, kterou nechala zpraco-
vat OHL ŽS. Zřejmě by ji ale 

nedostala zdarma. Jako teorii 
to připouští i Illiaš. 

Okružní trať považuje 
za užitečnou i železniční 
konzultant Emanuel Šíp, 
podle něj by se ale mělo začít 
právě větví od Jenečku. „Bylo 
by to levnější a umožnilo 
by to i přímé vlaky z letiště 
do Kladna,“ řekl Šíp. Trať by 
musela vést částečně v tunelu, 
podjížděla by dálnici D6 
a ranvej. Propojení na Kladno 
neodmítá ani letiště. „Jsme 
připraveni k součinnosti,“ 
doplnila Janoušková. 

OHL ŽS couvá z projektu 
tratě na letiště
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VLAKY CHYBĚJÍ. Absence železničního spojení patří k hlavním brzdám rozvoje pražského letiště. 
Přes 13 milionů leteckých cestujících za rok se musí spokojit se silniční dopravou. 
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Koalice odložila 
jednání  
o okruhu

Mezi jedny z hlavních 
témat úterního zasedání 
rady pražského magistrá-
tu se dostal návrh změny 
územního plánu, která 
je potřebná pro dobudo-
vání Mětského okruhu. 
V současnosti mají totiž 
radní na stole dvě varian-
ty. Na tiskové konferenci 
však jednotlivé strany 
sdělily, že se na podobě 
dostavby opět nedomlu-
vily. 

ČSSD a ANO prosazu-
jí variantu vedenou ze 
značné části podzemními 
tunely, z celkové délky 
10,2 kilometru by to měla 
být přibližně polovina. 
Podle prvotních před-
pokladů se očekávají 
stavební náklady zhruba 
40 miliard korun. Trojko-
alice navrhuje takzvaný 
duál. Tato verze spočívá 
v rozšíření stávajících 
komunikací, například 
silnice Průmyslové. K vý-
stavbě tunelů by tak došlo 
v menším rozsahu. 

Trojkoalice požadovala 
vypracování podrobnější 
studie proveditelnosti 
varianty duálu, aby bylo 
možné porovnat dvě 
různé verze. Další jednání 
je naplánováno na čtvr-
tek. /mit/



n Logistická centra 
začínají růst do výšky, 
mění se ze šedivých 
krabic na pomalované 
objekty a část z nich 
opouští pole u dál-
nic. Přetrvávají však 
potíže s povolováním 
nových staveb. 

Daniel Novák

Rozmach internetového 
obchodování vede k velkým 
změnám na trhu logistic-
kých nemovitostí. Potřeba 
rychlého dodání zboží nutí 
obchodníky vytvářet nové 
sklady poblíž městských 
center. Rozsáhlé změny 
v logistice způsobí také ná 
růst automatizace a aut bez 
řidičů včetně nákladních. 

„Technologické změny 
v retailu, růst měst do výš-
ky a nástup autonomních 
vozidel zásadně ovlivní trh 
průmyslových nemovitostí,“ 
uvedl Amaury 
Gariel, který 
v poradenské 
společnosti 
CBRE vede 
mezinárod-
ní oddělení 
průmyslových 
realit.

Logistiku 
ovlivňují i zá-
kazníci, kteří 
zvláště u potra-
vin nebo módy 
nakupovaných 
přes internet očekávají 
rychlé dodání. Právě proto 
například e-shop Rohlik.cz 
nevybudoval nový sklad 
někde u dálnice, ale využil 
areál v Praze 6.

„Pokud bych měl zakládat 
nový investiční fond, udělal 
bych fond zaměřený na tyto 
mezisklady,“ poznamenal 
ekonom Aleš Michl na konfe-

renci nového 
projektu Art 
of Space. 
Platforma si 
klade za cíl 
propojovat 
v souvislosti 
s výstavbou 
skladových 
a průmys-
lových hal 
nejrůznější 
odborníky i ve-
řejnost.   

Iniciativa 
Art of Space vznikla pod tak-
tovkou CBRE mimo jiné prá-
vě kvůli tomu, aby rozvířila 
debatu o nových industriál-
ních stavbách. „O skladech 
mluví lidé v hospodě a všich-

ni říkají, že nechtějí, aby jim 
stály za humny. O skladech 
mluví také politici. A rovněž 
koncoví uživatelé, kteří hrají 
klíčovou roli, protože právě 
oni tyto prostory potřebují,“ 
řekl Bert Hesselink, jenž 
v české části CBRE řídí tým 
průmyslových nemovitostí.  

V zájmu co největší úspory 
místa a plynulého začlenění 
do zástavby se začíná měnit 
i podoba skladů. Místo pří-
zemních krabic jsou to nápa-
ditější stavby, jež mají i něko-
lik pater. Další sklady budou 
zase pokryty velkoplošnými 
malbami. Prvním případem 
jsou sklady společnosti CTP 
v Humpolci a u pražského 
Letiště Václava Havla. Ta 
ve spolupráci s agenturou 
Drawetc. vyhlásila soutěž, 
jejímž výsledkem bude umís-
tění obrázků navržených 
vítězem na obří haly.    
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E-shopy stěhují sklady do měst

Sklady společnosti 
CTP vyzdobí 
velkoplošné 
obrazy, jejichž 
autor zvítězí 
ve vyhlášené 
soutěži.

272510/18 inzerce

EXPRESNÍ LOGISTIKA. Doručit balíček z e-shopu do několika hodin vyžaduje sklady ve městech.
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Růst maloobchodu 
v dubnu zpomalil 
Maloobchodní tržby bez 
autoprůmyslu zpomalily 
v dubnu meziroční růst 
na 2,7 procenta z březno-
vých 8,7 procenta. Podle 
analytiků je slabší růst do-
časným výkyvem kvůli ka-
lendářním efektům. Týká 
se to také zahraničního 
obchodu, jehož přebytek 
meziročně klesl na 10,6 mi-
liardy korun. Před rokem 
byl o 13,8 miliardy vyšší.

Dr.Max nakupoval 
lékárny v Rumunsku
Provozovatel lékárenské 
sítě Dr.Max ze skupiny 
Penta koupil 31 lékáren 
v Rumunsku. Největší síť 
lékáren ve střední Evropě 
tak po Česku, Slovensku, 
Polsku a Srbsku vstoupila 
na pátý trh. 

Aero bude dál vyrábět 
díly pro bojové vrtulníky
Firmy Aero Vodochody 
a Sikorsky prodloužily 
kontrakt na výrobu kok-
pitů pro vrtulníky Black 
Hawk minimálně do roku 
2023. Pro Aero tak pokra-
čuje jeden ze strategic-
kých programů.

ČEZ vstoupil do větrné 
energetiky ve Francii
Od společnosti ABO Wind 
koupil ČEZ devět větrných 
farem v šesti francouz-
ských regionech. Jsou 
v pokročilé fázi příprav 
ke stavbě. Výši transakce 
skupina neuvedla. /čtk/ 

Krátce



n Jednoduché, pře-
hledné a uživatelsky 
přívětivé služby. To je 
trend, který vyžaduje 
internetová generace 
a jemuž se finanční 
domy přizpůsobují.

Arsen Lazarevič 

Největší banky chystají 
významné změny v on-line 
službách správy peněz. „Sou-
visí to s nástupem mileniálů, 
tedy internetové generace. 
Staré modely jsou sice stále 
funkční, musejí se ale poma-
lu přizpůsobovat nové době,“ 
uvedl Pavel Kysilka, exšéf 
České spořitelny, který teď 
vede fintechovou společnost 
6DA.

„Je to novodobý trend. 
Banky, ale i další finan- 

ční společnosti přinášejí 
do svých produktů stále jed-
nodušší a intuitivnější roz-
hraní,“ uvádí Mario Drosc, 
bývalý šéf Raiffeisenbank.

Tento trend 
mohly podle 
odborníků 
iniciovat nové 
banky, které už 
od vstupu na 
trh prosazova-
ly jednoduché 
a přehledné 
internetové 
bankovnictví. 

Jeho novou 
tvář připravu-
je Komerční 
banka. „Můžu 
prozradit, že nové interne-
tové bankovnictví bude mít 
intuitivnější ovládání a bude 
přehlednější,“ uvedl Pavel 
Zúbek, mluvčí Komerční 
banky. 

V inovacích nechce zaostat 
ani ČSOB. „Aktualizaci 
internetového bankovnictví 
plánujeme ve druhé polovině 
roku,“ sdělila mluvčí ČSOB 

Pavla Hávová. 
Česká spořitel-
na už moder-
nější systém 
internetového 
bankovnic-
tví testuje. 
„Postupně 
zveme vybrané 
klienty, kteří 
mají a využí-
vají Servis 24, 
do pilotu nové-
ho digitálního 
bankovnictví 

George,“ uvádí mluvčí České 
spořitelny Kristýna Havlige-
rová. „George je naší novou 
tváří v digi světě a umí víc než 
běžné internetové bankovnic-
tví,“ dodává.  Více Finexpert.cz
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n Běžné léky, jež nevy-
žadují rady odborníka, 
jsou v Česku čím dál 
dostupnější. K prodej-
ním místům na ben-
zinkách nově přibyly 
ordinace Moje Ambu-
lance a záhy se připojí 
prodejny Penny.

Adéla Čabanová
 

V prodejnách Penny se mají 
brzy objevit boxy s vyhra-
zenými léky, jako je paralen 
nebo oční kapky. Největší 
diskontní řetězec v Česku 
o tom jedná s firmou Medipo-
int, která pomáhá s prodejem 
léků benzinkám, některým 
družstvům COOP, drogeriím 
DM nebo prodejnám Globus 
a Makro.

„Zajišťujeme snadnou 
dostupnost základních léků, 
a to místní i časovou. Pro 
lidi, kteří méně cestují, jsou 
to především maloobchodní 
prodejny, kam chodí za běž-
nými nákupy,“ říká ředitel 

Penny chce prodávat léky
Počet prodejních míst 
léků Medipoint

Pramen Medipoint*odhad
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EXPANZE. 
Takzvané farma-
boxy, ze kterých 
se prodávají 
vyhrazené léky, 
má společnost 
Medipoint na 
třech stovkách 
benzinek, ale 
také v maloob-
chodních prodej-
nách či lázních.Fo
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Medipoint Services Petr Malíř. 
Někteří zaměstnanci Penny 
už podle informací z jeho fir-
my procházejí školením, které 
je pro prodejce vyhrazených 
léků povinné.

Medipoint měl na začátku 
letošního roku 800 prodejních 
míst a Penny Market je pro 
něj se svými 360 prodejnami 
v Česku významným partne-
rem. „Medipoint i v letošním 

roce dynamicky poroste. Oče-
káváme, že koncem roku 2017 
dosáhneme celkového počtu 
1200 obchodních míst,“ uvádí 
Malíř. Celkově je už 2300 míst, 
kde se smějí prodávat léky 
mimo lékárny. Penny markety 
zatím v evidenci nejsou.

Penny v České republice 
loni dosáhlo tržeb 1,2 miliardy 
eur. Zaměstnává přes sedm 
tisíc lidí. Je součástí evropské 

skupiny Rewe. Nová prodejní 
místa má Medi- 
point také v síti praktických 
lékařů Moje Ambulance. 
Ta provozuje 21 poboček 
ve dvanácti městech. „Cílem 
je poskytnout našim klientům 
přístup k potřebným léčivům 
v našich ambulancích, aniž by 
museli vyhledávat lékár-
nu,“ uvádí Moje Ambulance 
ve svém newsletteru. Ordi-

nace této sítě jsou otevřené 
do sedmi nebo osmi hodin 
večer, některé i o víkendu. 
Když jde pacient od lékaře, 
mohou tedy mít lékárny 
v okolí zavřeno.

Mimo lékárny lze v Česku 
prodávat vyjmenované léky, 
patří mezi ně léčiva na snížení 
horečky s paracetamolem 
nebo ibuprofenem, pastilky 
při bolesti v krku, takzvané 
živočišné uhlí nebo desin-
fekce na rány. Součástí boxů 
Medipoint mohou být ale 
i vitaminy, těhotenské testy 
a podobně.

Finanční domy inovují  
internetové bankovnictví 

VE STAVEBNÍ JÁMĚ, kde má vyrůst brněnský koncertní 
sál, hráli filharmonici v oděvech stavařů. Stát by měl na sál 
vynaložit 600 milionů korun s tímž, že celkové náklady ve výši 
1,26 miliardy korun dorovná Brno s přispěním kraje. 

KONCERT V JÁMĚ
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Česká spořitelna 
už systém 
modernějšího 
internetového 
bankovnictví 
testuje pod 
názvem George.

http://www.e15.cz/finexpert/setrime/banky-planuji-inovovat-internetove-bankovnictvi-trend-vede-nastupujici-generace-1333398


n Jen čtrnáct procent 
podniků rozhoduje 
o investicích do tech-
nologií strategicky 
na pravidelných 
poradách.

Jiří Liebreich

Malé a středně velké české 
firmy se při plánování byz-
nysu spoléhají na in- 
tuici. Jen třetina z nich si dá 
práci se zhotovením 
alespoň půlroční-
ho písemného 
plánu podni-
kání a investic 
do technolo-
gií. Vyplývá 
to z průzku-
mu Micro-
softu u tři-
nácti tisících 
evropských firem, 
z nichž tisíc bylo tu-
zemských. České podniky se 
soustřeďují na krátkodobé 
priority, protože dlouhodobé 
plánování komplikuje ne-
stabilita hotovostních toků, 
uvádí analýza.

Z mezinárodního srov-
nání zahrnujícího dvacet 
evropských zemí vycházejí 
Češi jako druzí největší 
skeptici ve vztahu ke svému 
podnikání. Důvěru v ně má 
pouhých 

41 procent majitelů a pra-
covníků českých firem do  
250 zaměstnanců. Pesimis-
tičtější jsou už jen Řekové.

„Tato skepse může sou-
viset i s tím, že řada firem 
nemá dostatečně zpraco-
vaný plán rozvoje,“ tvrdí 
Ondřej Novodvorský, ředitel 
Microsoftu pro malé a střed-
ní firmy.

Minimum českých firem 
navíc rozhoduje o svých 
investicích do technologií 
strategicky na pravidelných 

poradách o trendech 
na trhu a potře-

bách firmy. Čtr-
náct procent 
je nejméně 
v Evropě.

„V čase, kdy 
každá úspěš-
ná firma musí 

být z podstaty 
digitální, je 

to alarmující. 
Poměrně velkou 

roli hrají při rozhodování 
o technologiích v byznyse 
diskuze s přáteli,“ podotýká 
Novodvorský. „Zaujal mě 
nadprůměrný vliv médií 
na rozhodování českých 
firem a menší vliv zákazní-
ků a obchodních partnerů. 
Dobrou zprávou ovšem je, 
že s růstem velikosti firmy 
roste význam kvalifikované 
diskuze o potřebách podni-
ku,“ doplňuje.  Více E15.cz
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Důvěru ve své 
podnikání má jen

41 %
majitelů a pracovníků 

malých a středních 
českých firem.

n Spotřeba oceli v Ev-
ropě dál roste. Tu-
zemským ocelárnám 
to otevírá prostor 
ke zvyšování vývozu. 

Jan Stuchlík

Ocelárny v Česku jedou 
na plnou kapacitu a těží 
z růstu spotřeby oceli v Evro-
pě. Loni poprvé od roku 2007 
vyvezly přes pět milionů 
tun, meziročně o necelých 
osm procent více. Oživení 
signalizuje také evropská 
asociace Eurofer – poprvé 
po třech letech vzrostly do-
dávky evropských oceláren 
na unijní trh.

Na tržbách oceláren 
ovšem vyšší poptávka vidět 
není. Kvůli propadu cen loni 
tržby klesly o pět procent na  
79,5 miliardy korun. Ceny 
tlačí dolů zejména meziná-
rodní konkurence. Na světo-
vém trhu je nadbytečná vý-
robní kapacita 700 milionů 
tun ročně, což odpovídá té-
měř polovině globální roční 
produkce. Od druhé poloviny 
loňského roku navíc vzrostly 
ceny železné rudy a kokso-
vatelného uhlí, které se letos 
drží nad průměrnou úrovní 
z loňska. 

Oceláři vydělali  
loni 2,7 miliardy

Ocelářská unie, jež sdru-
žuje největší české výrobce, 
předpovídá, že vyšší ceny 
vstupních surovin se výraz-
něji promítnou do hospoda-
ření firem až letos. 

„Bojujeme o udržení zisku 
na loňských 1,5 miliardy ko-
run po zdanění. Letos se nám 
ale do výsledků promítne 
dlouhodobá odstávka, kvůli 
níž bude výroba o zhruba 
sto tisíc tun nižší,“ říká 
generální ředitel Třineckých 
železáren Jan Czudek. 

Ocelárny loni dokázaly 
zvednout zisk před zdaně-
ním z 2,67 na 2,7 miliardy 
korun především díky úspo-
rám nákladů. „Za udržení 
zisku vděčíme optimalizaci 
nákladů a růstu exportu,“ 
dodává Ashok Patil, gene-

rální ředitel ArcelorMittal 
Ostrava. 

Firmy šetří snižováním 
energetické náročnosti vý-
roby, odkládáním některých 
oprav nebo také odstraně-
ním některých odpadů.

I v prvním čtvrtletí spotře-
ba oceli v Evropě roste, mezi-
ročně o 2,1 procenta. Z valné 
většiny to však vykrývá do-
voz z mimoevropských zemí. 
Loni se sice díky antidum-
pingovým clům podařilo 
zastavit expanzi levné čínské 
oceli, ale ve zbytku světa dál 
vytlačuje zavedené výrobce. 
Ti pak hledají odbytiště v Ev-
ropě. Navíc se stále nedaří 
osekávat nadbytečné světové 
kapacity. Naopak Indie nebo 
Írán staví ocelárny s kapaci-
tou v desítkách milionů tun. 

*odhad  Pramen Ocelářská unie ČR
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OCEL NA EXPORT. Z loňské produkce 5,3 milionu tun mířilo 94 procent na zahraniční trhy. 

Fo
to

 J
iří

 Z
er

zo
ň

Menší české 
firmy plánují jen 
minimálně

Tržby výrobců automo-
bilů a dodavatelů auto-
mobilových dílů v Česku 
v loňském roce meziročně 
vzrostly o dvanáct procent 
na rekordních 1,02 bilionu 
korun. Firmy Sdružení 
automobilového průmyslu 
přitom překonaly biliono-
vou hranici poprvé. 

Objem exportu stoupl 
o jedenáct procent na téměř 
865 miliard korun. Podíl 
tržeb členů sdružení na cel-

kové tuzemské průmyslové 
výrobě vystoupal na téměř 
čtvrtinu. Na celkovém 
exportu z Česka se auto-
mobilky podílely více než 
pětinou.

Automobiloví výrobci 
v loňském roce investovali 
do výzkumu a vývoje  
16,9 miliardy korun. 
Z toho 11,1 miliardy korun 
připadalo na dodavatele. 
Ve výzkumu pracuje sedm 
tisíc lidí. /čtk/

Tržby autoprůmyslu 
přesáhly bilion korun

http://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/ceske-firmy-se-riti-vstric-budoucnosti-se-zhasnutymi-svetly-byznys-plan-ma-jen-tretina-1333373
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n Akciová burza 
v Dauhá za dva dny 
ztratila desetinu  
hodnoty.

Jaroslav Bukovský

Politicky i ekonomicky 
izolovaný Katar začal houfně 
opouštět kapitál. Akcie rop-
ného ministátu jen během 
dvou dnů trvání diplomatic-
ké roztržky v Perském zálivu 
propadly o deset procent 
na čtyřleté minimum. Ob-
dobný kolaps zažila katarská 
burza naposledy před sedmi 
lety. Tehdy byla na vině 
ekonomická krize, nyní krok 
šestice arabských zemí pod 
vedením Saúdské Arábie, 
které přerušily s Katarem 
vztahy s odvoláním na to, 
že vláda v Dauhá podporuje 
terorismus.  

Agentura Moody’s začát-
kem týdne připomněla, že 
pokud by izolace Kataru 
vedla k déletrvajícímu odlivu 
kapitálu a ochlazení obcho-
du, mohlo by se to odrazit 
na ratingu tamního státního 
dluhu. Ten už kvůli krizi sta-
čil podražit, za desetiletou 
půjčku Dauhá žádají investo-
ři o desetinu vyšší úrok než 
ještě před týdnem.

Hlavní obětí burzovního 
výprodeje se staly katarské 
banky. „Dokud se situa-
ce nevyjasní, odkládáme 
všechny požadavky našich 
katarských klientů,“ uvedl 
například pro agenturu Reu-
ters bankéř z Emirátů, který 
si přál zůstat v anonymitě. 
Saúdskoarabská centrální 
banka podle agentury Reu-
ters doporučila finančním 
ústavům napříč monarchií, 
aby zastavily veškeré platby 
v katarské měně rijál. Ob-
dobně reagovaly i centrální 
banky Spojených arabských 
emirátů a Bahrajnu. 

Hlavní finanční ústavy 
v regionu tak prakticky se 
svými protějšky v Dauhá 
přerušily veškerý byznys, 
akcie katarských bank tak 

utrpěly až pětinový pád. 
Katarské bankovnictví 
v posledních letech výraz-
ně zvýšilo svou závislost 
na zdrojích za hranicemi 
země, řada domácích inves-
tičních projektů byla totiž 
financována penězi zvenčí. 
Nyní se obávají pádu celého 
sektoru. 

Jen od roku 2015 o polovi-
nu vzrostly závazky tamních 
bank vůči zahraničí, věři-
teli jsou přitom povětšinou 
finanční ústavy nejdůle-
žitějších zemí v Perském 
zálivu, jako jsou nyní Katar 
blokující Saúdská Arábie či 
Spojené arabské emiráty. Po-
dle dat agentury Bloomberg 
nyní katarské banky dluží 
v přepočtu kolem 125 miliard 
dolarů.

Investoři opouštějí 
katarský parket

McDonald’s testuje dovážku do domu

Americký řetězec rychlého občerstvení McDonald’s zkou-
ší dovážku do domu. Spolupracuje na ní s divizí firmy 
Uber. Firma službu již zavedla například v Číně, Jižní 
Koreji, Singapuru a některých svých restauracích ve Spo-
jených státech, Británii či Francii. 

Výpadek počítačů BA způsobila lidská chyba

Za výpadek počítačů, který koncem minulého měsíce do-
nutil aerolinky British Airways zrušit desítky letů, může 
lidská chyba. Potvrdil to na konferenci leteckého průmy-
slu v Mexiku generální ředitel IAG, mateřské společnosti 
aerolinek BA, Willie Walsh.  

Lidl bude prodávat oděvy od Heidi Klumové

Německý řetězec Lidl se dohodl na spolupráci s model-
kou a módní návrhářkou Heidi Klumovou, která pro něj 
navrhne novou řadu oděvů. Dohoda je součástí snah firmy 
rozšířit svoji nabídku mimo oblast levných potravin. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,511

Čína 1 3,443

Dánsko 1 3,541

EMU 1 26,335

Chorvatsko 1 3,556

Japonsko 100 21,390

Kanada 1 17,359

Maďarsko 100 8,560

Norsko 1 2,767

Polsko 1 6,271

Rusko 100 41,252

Švédsko 1 2,701

Švýcarsko 1 24,272

Turecko 1 6,627

USA 1 23,393

Velká Británie 1 30,187

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 6. 6. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 96,30   1,64 % 

ČEZ 448,00   -0,67 % 

Erste Bank 859,00   0,13 % 

Fortuna 123,50   3,00 % 

Kofola 409,00   -0,22 % 

KB 940,00   -0,32 % 

Moneta 79,00   -0,50 % 

O2 CR 278,70   -1,28 % 

Pegas 934,00   0,65 % 

Philip Mor. ČR 14 053,00   0,34 % 

TMR 670,00 0,00 %

Unipetrol 283,10   0,46 % 

VIG 653,00   -0,31 % 

Celkový objem (v tisících korun) 357 380

Akcie na pražské burze 6. 6. 2017 

Světový trh s takzvanou 
nositelnou elektronikou, 
jako jsou například chytré 
hodinky či fitness náram-
ky, pokračoval v letošním 
prvním čtvrtletí v růstu. 
Dodávky těchto produktů 
se meziročně zvýšily o té-
měř 18 procent na 24,7 mi-
lionu. Tvrdí to výzkumná 
společnost IDC.

O vedoucí pozici na trhu 
se nyní podle IDC dělí 
čínská společnost Xiaomi 
a americká firma Apple, 
které předstihly konkuren-
ta Fitbit. „Teď, když Xiaomi 
a Apple vytlačily Fitbit, je 
otázkou, zda si svou pozici 
dokážou udržet,“ uvedl ana-
lytik IDC Ramon Llamas. 
Dodal, že firma Fitbit ještě 
rozhodně není ze hry.

Společnost Fitbit se 
stala průkopníkem v oblasti 

takzvaných fitness náram-
ků. Firma se nyní podle 
Llamase nachází uprostřed 
transformace, protože 
zájem uživatelů se přesu-
nuje od fitness náramků 
k chytrým hodinkám a dal-
ším zařízením. „Fitbit má 
dobrou pozici k proniknutí 
do nových tržních segmen-
tů,“ upozorňuje.

Společnosti Xiaomi 
a Apple dodaly v prvním 
čtvrtletí každá zhruba 
3,6 milionu zařízení z kate-
gorie nositelné elektroniky. 
Pro Apple to nicméně zna-
menalo meziroční nárůst 
o 64 procent, zatímco pro 
Xiaomi zhruba tříprocentní 
pokles. Firma Fitbit zazna-
menala propad o téměř 
38 procent na tři miliony 
zařízení. /čtk/
 Více E15.cz

Trh s fitness pásky 
táhne Apple

PRŮKOPNÍK. Společnost Fitbit se stala pionýrem mezi fitness 
náramky a nositelnými technologiemi.
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Vývoj akcií na burze v katarském Dauhá  
(index QE General)

 Pramen Thomson Reuters
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8999,58916,9

http://www.e15.cz/vyhledavani?q=fitbit&hash=e15main69a9&keyword=


n Celková hodnota 
stovky nejcennějších 
značek stoupla na 
3,6 bilionu dolarů.

V čele žebříčku nejhodnot-
nějších značek světa BrandZ 
Top 100 zůstává internetová 
firma Google. Hodnota této 
značky se meziročně zvýšila 
o sedm procent na 245,6 mi-
liardy. Tvrdí to společnost 
Millward Brown, která 
žebříček hodnoty značek 
pravidelně sestavuje.

Druhé místo letos opět 
obsadila technologická spo-
lečnost Apple, za kterou ná-
sledovala softwarová firma 
Microsoft. Celková hodnota 
stovky nejcennějších značek 
světa oproti loňskému 
roku stoupla o osm procent 
na 3,6 bilionu dolarů.

Google je dál nejcennější 
značkou na světě

www.E15.cz | 9 |

WWW.REFLEX.CZ
PRÁVĚ

V PRODEJI!

NOVÝ SPECIÁL REFLEXU

OBJEDNÁVEJTE I PŘES SMS za 89 Kč. SMS posílejte výhradně  
mobilním telefonem na číslo 902 11 ve tvaru: 

IZRAELmezeraJMÉNOmezeraPŘÍJMENÍmezeraADRESAmezeraMĚSTOmezeraPSČ
Příklad: IZRAEL Jan Novak Prubezna 233 Olomouc 25363

Cena každé přijaté SMS je 89 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné).  
Provozuje Czech News Center a.s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod., 

www.platmobilem.cz, mobil@cnccenter.cz

Zbraně pro Izrael • Unikátní fotografie z výcviku 
prvních izraelských pilotů v Československu 
• Dějiny sionismu v kostce • Tři výjimečné 

rozhovory: Dan Schueftan, Amos Oz,  
Dan Šechtman

267384/86 inzerce

Deset nejcennějších značek světa v roce 2017

pořadí značka odvětví
hodnota  

v miliardách dolarů
změna hodnoty 
v procentech

1. Google technologie 245,6 + 7

2. Apple technologie 234,7 + 3

3. Microsoft technologie 143,2 + 18

4. Amazon maloobchod 139,3 + 41

5. Facebook technologie 129,8 + 27

6. AT&T komunikace 115,1 + 7

7. Visa finance 111 + 10

8. Tencent technologie 108,3 + 27

9. IBM technologie 102,1 + 18

10. McDonald’s restaurace 97,7 + 10

Pramen Millward Brown

Do první desítky, které do-
minují americké společnosti, 
se letos poprvé probojovala 
čínská technologická značka 

Tencent. Další z čínských 
firem, Alibaba Group, se 
umístila 14. s hodnotou lehce 
přes 59 miliard dolarů. /čtk/

Německá internetová služ-
ba pro rozvoz jídla Delivery 
Hero se chystá uvést své 
akcie na trh. Primární emisí 
akcií by jedna z největších 
mladých internetových 
firem v Evropě mohla 
podle zdrojů agentury 
Reuters získat až 
čtyři miliardy 
eur, s jejichž 
pomocí by 
mohla lépe 
odrážet 
nástup 
amerických 
gigantů Uber 
a Amazon 
na trh rozvážky 
jídel.

Delivery Hero 
uvedla, že vydá nové akcie 
v nominální hodnotě kolem 
450 milionů eur. Zároveň by 
své akcie ve zhruba stejné 
hodnotě prodali firemní ak-
cionáři v čele se zakladatel-

skou německou společností 
Rocket Internet.

Nový kapitál firmě 
umožní další růst včetně 
možných nových akvizic, 
uvedl šéf společnosti Niklas 
Ostberg. „Je to velký krok 

pro nás i celou evrop-
skou technolo-

gickou scénu,“ 
řekl Ostberg 

novinářům.
Delivery 

Hero minulý 
týden kou-
pila kuvajt-

skou firmu 
Carriage, 

která působí 
v oblasti Perského 

zálivu.
Delivery Hero bude 

čtvrtým velkým interneto-
vým rozvozcem jídla, který 
v posledních letech vstoupí 
na burzu.  /čtk/

 Více E15.cz

Delivery Hero 
vstoupí na burzu

Firma 
by mohla emisí

akcií získat
až

4
miliardy eur.

http://www.e15.cz/vyhledavani?q=delivery+hero&hash=e15main69a9&keyword=
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n Deklaraci o tom, 
že nehodlají respek-
tovat rozhodnutí 
prezidenta o vypově-
zení pařížské dohody, 
podpořilo už víc než 
1200 amerických 
starostů, guvernérů 
a byznysmenů.

Tomáš Stingl

Vzdor vůči americkému 
prezidentovi Donaldu Trum-
povi graduje. K alianci, která 
chce i nadále snižovat emise 
škodlivých látek do ovzdu-
ší v souladu s pařížskou 
dohodou, se do včerejška při-
hlásilo už devět amerických 
států a 125 měst. „Dohroma-
dy reprezentují 120 milionů 
Američanů a příspěvek 
6,2 bilionu dolarů do americ-
ké ekonomiky,“ uvedla v pro-
hlášení iniciativa nazvaná 
We Are Still In.

Trump minulý týden 
oznámil, že USA odstoupí 
od pařížské dohody kvůli 
„drakonickým finančním 
a ekonomickým břemenům, 
která dohoda na Spojené stá-
ty uvaluje“. Proti rozhodnutí 
se ovšem postavili mimo 
jiné guvernéři ekonomicky 
nejdůležitějších států, jako 
jsou Virginie, New York, 
Oregon nebo Kalifornie. Ta je 
se skoro 40 miliony obyva-

tel nejlidnatějším a s více 
než 14procentním podílem 
na celkovém americkém 
HDP také hospodářsky nej-
silnějším státem USA.

Proti Trumpovu roz-
hodnutí vystoupil veřejně 
například i bývalý guvernér 
Kalifornie Arnold Schwar-
zenegger s tím, že 200 tisíc 
Američanů umírá každý rok 
kvůli znečištění ovzduší. 

„Jediný muž nemůže zničit 
náš rozvoj. A nemůže jít zpět 
v čase. To můžu udělat jen 
já,“ vzkázal Schwarzene-
gger prezidentovi v ironické 
narážce na svou legendární 
filmovou roli Terminátora, 
který několikrát cestoval 
časem.

K závazku, že budou 
nadále dodržovat pařížskou 
dohodu, se přihlásilo také 

přes 900 amerických firem 
a investorů. Jsou mezi nimi 
společnosti Nike, Apple, 
Intel, Microsoft nebo Google. 
Miliardář a bývalý starosta 
New Yorku Michael Bloom-
berg slíbil, že jeho nadace 
poskytne 15 milionů dolarů 
úřadu OSN pro boj proti 
změně klimatu. Nejde jen 
o nezištný idealismus. Podle 
šéfky společnosti Autodesk 
Foundation Lynelly Came-
ronové je ochrana ovzduší 
v zájmu amerických firem. 
„Znečištěním jsou ohrožena 
aktiva v hodnotě čtyř mili-
ard dolarů a jen v americkém 
byznysu je zbytečně vydáno 
na energii 60 miliard dolarů 
ročně,“ uvedla Cameronová.

Trumpovo rozhodnutí 
naopak uvítaly uhelné firmy 
jako těžařská Peabody nebo 
Americká koalice pro elek-
třinu z čistého uhlí. Spojené 
státy mohou oficiálně od-
stoupit od pařížské dohody 
až v listopadu 2020. Z Trum-
pových vyjádření ovšem 
vyplývá, že v mezidobí se 
bude snažit závazky z Paříže 
prostě ignorovat. Více E15.cz

V USA se zvedla eko-revolta

26
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63
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Jistý psychologický protiúder 
proti Trumpovu rozhodnutí 
odstoupit od pařížské 
dohody přišel z Indie. 
Druhá nejlidnatější země 
světa oznámila ambiciózní 
plán na další snižování 
emisí. „Od roku 2030 by 
nemělo být v Indii prodáno 
jediné auto na benzin nebo 
naftu,“ oznámil optimisticky 
indický ministr Piyush 
Goyal odpovědný za oblast 
energetiky. Indové tak 
chtějí kompletně přesedlat 
na elektromobily. 

Právě v Indii totiž dosahuje 
znečištění ovzduší 
katastrofálního rozsahu. Podle 
organizace Greenpeace se 
z dvacítky měst s největším 
množstvím smogu nalézá 
hned 13 v Indii. V zemi ročně 
zemře v důsledku znečištění 
ovzduší až 1,2 milionu lidí. 

Ekologický závazek by také 
mohl mít vliv na ekonomiku 
země. Indie zatím musí utrácet 
150 miliard dolarů ročně 
za dovoz ropy. Je přitom 
třetím největším importérem 
této suroviny na světě. 
Od přechodu na elektromobily 
si tedy slibuje ušetřit 
60 miliard dolarů ročně 
a do roku 2030 snížit emise 
oxidu uhličitého o víc než 
třetinu.

Indie chce jen 
elektromobily

BUDÍČEK. Američané při protestu před Bílým domem vyzvali 
Trumpa, aby se „probudil“ a vzal na vědomí klimatické problémy.
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Hackeři údajně napadli hlasovací software v USA

Ruští hackeři pronikli před americkými prezidentskými 
volbami na server nejméně jednoho dodavatele hlasovací-
ho softwaru. Vyplývá to z uniklé zprávy Národní bezpeč-
nostní agentury, kterou zveřejnil server The Intercept. 
Mluvčí Kremlu obvinění popřel. 

V armádě roste počet kritiků venezuelské vlády

Venezuelský režim pozatýkal začátkem dubna nejméně 
14 armádních důstojníků, které viní z rebelie a zrady. 
Od té doby byli zřejmě zatčeni i další důstojníci. Podle 
opozice roste i v armádě počet kritiků prezidenta Madura. 

Turecko a Kuvajt usilují o urovnání katarské krize 

Turecko a Kuvajt se včera pustily do snah o urovnání 
diplomatické krize, která vypukla v pondělí mezi Katarem 
a jeho arabskými sousedy. Katar slíbil, že nepoužije odvet-
ná opatření proti krokům, které přijaly Saúdská Arábie, 
Egypt, Bahrajn a Spojené arabské emiráty.  /čtk/ TRHY str. 8

Krátce

n Ekonomický „mini-
-Marshallův plán“ má 
být omluvou za to, že 
země ještě nejsou čle-
ny Evropské unie.

Německo připravuje hospo-
dářský program pro země 
západního Balkánu. Tvrdí to 
bělehradský list Večernje no-
vosti. Berlín tak chce regionu 
údajně kompenzovat dlouhé 
čekání na vstup do Evropské 
unie. Návrhem by se měla 
zabývat Evropská rada 

v Bruselu, která by po jeho 
schválení vytvořila zvláštní 
fond pro balkánské země. 

Peníze na realizaci plánu 
s názvem „Berlín plus“ by 
měly mimo jiné poskytnout 
členové Evropského hospo-
dářského prostoru Island, 
Lichtenštejnsko, Norsko 
a Švýcarsko. 

Ačkoli výše částek na pro-
jekt ještě nejsou známy, 
vzhledem k jeho objemu by 
měly být značné. Záměrem 
je totiž vytvořit z regionu 
během několika let atraktiv-

ní hospodářské prostředí. 
Projekt by mohl financovat 
i vznik nových firem.

Jedním z cílů je také 
propojit západní Balkán 
infrastrukturní sítí. Nové 
dálnice by například spojily 
Srbsko s Bosnou a Hercego-
vinou nebo Srbsko s Albánií 
přes Kosovo.

EU by díky plánu moh-
la získat i kvalifikovanou 
pracovní sílu a technologic-
ky vyspělý region, který se 
přibližuje svým západním 
partnerům. /čtk/

Evropa má plán 
na stabilizaci Balkánu

Více o tématu  
se dočtete v novém  
magazínu E15 Premium,  
který vychází 12. června.

http://nazory.e15.cz/nazory/komentar-jana-stuchlika-trumpuv-zaludny-hazard-s-klimatem-1333308
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Objednávejte také přes SMS pod kódem SM172. 
Pošlete SMS s kódem vydání na číslo 902 11 ve tvaru: KÓDmezeraJMÉNOmezeraPŘÍJMENÍmezeraADRESAmezeraMĚSTOmezeraPSČ
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Cena každé přijaté SMS je 69 Kč vč. DPH a zahrnuje poštovné i balné. Provozuje CZECH NEWS CENTER a.s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8-16 hod., mobil@cncenter.cz, www.platmobilem.cz.

Aktuální i starší vydání získáte online na www.svetmotoru.auto.cz/special

NAVÍC:

NEJČASTĚJŠÍ 
PODVODY  
NA TRHU  
OJETÝCH AUT 
A DALŠÍ TÉMATA

Právě  
v prodeji

do  50 000 Kč
do 100 000 Kč
do 150 000 Kč
do 200 000 Kč
do 250 000 Kč
do 300 000 Kč
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S optickými sítěmi  
je na tom lépe i Rumunsko

Jan Cizner

 Netajil jste se zájmem 
o to být členem rady ČTÚ. 
Teď je hotová novela záko-
na, vláda nedávno doplnila 
radu ČTÚ a prodloužila 
mandát současnému před-
sedovi. Jak se na ten kvapík 
koukáte?  
Ono je to složitější. Žádná 
oficiální kandidátní listi-
na neexistuje, takže jsem 
vlastně ani oficiálně nemohl 
být kandidátem. Nicméně 

nezastíral jsem svůj zájem. 
Kromě toho, že se celý život 
pohybuju v telekomunika-
cích, jsem často působil jako 
krizový manažer. A to, co se 
dnes odehrává mezi regulá-
torem a telekomunikačním 
oborem, je krize.

Ale přiznávám, že to-
hle rychlé rozhodnutí mě 
překvapilo. Právě vzhledem 
k problémům, které na trhu 
panují, jsem předpokládal, že 
ministerstvo průmyslu, které 
rozhoduje o složení rady 

ČTÚ, sáhne po odborníkovi. 
A teď opravdu nejde o kon-
krétní jméno, které nakonec 
padlo, ale o odbornost. 

 Nemůže za tím být oba-
va z odborníků kvůli tomu, 
že půjdou na ruku operáto-
rům? 
Asi může. Ale je to paranoia. 
Odborníkem se člověk ne- 
stane v knihovně. Vycvičí 
ho praxe, a tak holt většina 
odborníků prostě prošla tele-
komunikačními firmami. Mi-

mochodem šéfů těchto firem 
je tak málo, že se nevyhnutel-
ně zná každý s každým.

Podobně paranoidní je 
také pojetí, že regulátor je 
tu proti telekomunikačním 
firmám. Koncept trvalé 
války s operátory zavedl 
současný a teď i budoucí 
předseda a výsledky vidíte. 
Regulátor má podporovat 
konkurenční prostředí, a tím 
chránit zájmy zákazníka. 
A to jde, pokud se mezi 
sebou perou firmy nabídkou, 
investují do sítě a novinek. 
To příkazem úřadu nebo 
novelou zákona nezařídíte. 
Vlastně nerozumím, proč si 
telekomunikace nezaslouží 
odborníka v čele regulátora. 
Nikoho by asi nenapadlo 
do Státního úřadu pro jader-
nou bezpečnost místo paní 
Drábové posadit úředníka.  

 ČTÚ se nyní pustil 
do kritiky vysokých cen 

za mobilní data, což asi 
nejde zpochybnit.
Zákazník nepotřebuje regu-
látora k tomu, aby mu řekl, 
že za data platí příliš. To ví 
sám ze svého účtu a faktu, 
že za hranicemi jsou ceny 
atraktivnější. 

Místo krátkozrakých 
a nedomyšlených rozhod-
nutí úřadu, která zlevnění 
nepřinesou, je lepší formovat 
trh. Tak jako v Polsku nebo 
Rakousku, o kterých se často 
mluví. Aby bylo všem jasné, 
co regulátor chce, jaké kroky 
bude dělat a jak dosáhne 
férové regulace. Stejně tak 
férová bude konkurence 
a ceny. Takže pokud chceme 
tarify Polska a Rakouska, 
nejlepší cesta vede přes pro-
fesionalizaci ČTÚ na jejich 
úroveň. A to ceny mobilních 
dat přitom nejsou zdaleka 
tím největším problémem 
dnešních telekomunikací.

 A to je co? 
Situace v mobilních datech 
je jen špička ledovce. Daleko 
větší problém je schovaný 
v zemi. A regulátor o něm 
buď neví, anebo dělá, že neví. 
Tím je obrovské podinves-
tování optických sítí. Tady 
zaostáváme za evropský-
mi zeměmi dramaticky. 
A optická síť je přitom páteří 
ke všem moderním službám. 
Od mobilních, rychlého in-
ternetu doma až po budoucí 
služby, které stojí na spoleh-
livé, rychlé síti. Jenže ty se 
u nás prakticky nestavějí.

A to vláda v roce 2013 při-
jala program Digitální Česko 
2.0, ve kterém chtěla připo-
jení pro všechny minimální 
rychlostí 30 Mb/s a pro polo-
vinu domácností ultrarychlý 

Fo
to

 E
15

 A
nn

a 
Va

ck
ov

á 
2x

n Michal Čupa byl jedním z prvních v Česku, kteří 
pochopili, a hlavně podpořili přístup k internetu. To 
bylo v roce 1998, kdy jako člen vedení Českého Telecomu 
propagoval zavedení takzvaného vytáčeného internetu 
u pevné telefonní linky. Pak se zamiloval do Ruska, střídal 
angažmá v Praze a v Moskvě. Věnuje se tam byznysu 
s virtuální realitou a zvažuje, že se vrátí do Česka.

 Chaos v regulaci 
vede k tomu, 
že si operátoři 
raději rozdělí zisk 
v dividendách, 
než by investovali 
do byznysu a sítí.
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Absolvent 
ČVUT kariéru 
rozjel v roce 
1992 jako 
technický 
viceprezident Českého 
Telecomu, odkud v roce 
1999 přešel budovat jeho 
konkurenci Contactel. Po roce 
2004 začal pendlovat mezi 
Českem a Ruskem, kde byl 
viceprezidentem Golden 
Telecom. O dva roky později 
usedl do čela české a rok nato 
ruské pobočky Microsoftu. 
V roce 2013 vedl České 
Radiokomunikace a po roce 
a půl se vrátil do Moskvy, kde 
podniká ve virtuální realitě. 
Má kromě nových technologií 
rád i historii, hlavně druhou 
světovou válku, a kvůli svému 
velkému koníčku létání si 
udělal i pilotní průkaz.

Michal 
Čupa (57)

internet 100 Mb/s. To vše 
do roku 2020. To je sci-fi.  
Teď je splněno v řádu jed-
notek procent. Je to fiasko, 
o kterém se ani nemluví. 
Mimochodem dnes už je 
na tom s optickými sítěmi 
lépe téměř každý, a to včetně 
zemí, jako je Rumunsko.

 A jak s tím dokáže 
pohnout regulátor? Není to 
spíš o zákonech? 
Regulátor vytvořil prostře-
dí, ve kterém se operátoři 
zdráhají investovat. Pokud 
neexistuje srozumitelná 
a dlouhodobá regulační 
strategie, je obtížné inves-
tovat miliardy do projektů 
s dlouhou dobou návratnos-
ti. Chaos v regulaci tak vede 
k tomu, že si operátoři raději 
rozdělí zisk v dividendách, 
než by investovali do byzny-
su a sítí. Jen pro představu, 
investice potřebné na vybu-
dování dostatečné optické 
infrastruktury se odhadují 
okolo sta miliard korun. 

 Zpátky k drahým da-
tům. Je reálná šance, že se 
lidé dočkají zlevnění?
Ne, a to ze stejných důvodů. 
Síť je dlouhodobě podinves-
tovaná. Spotřeba dat roste 
rychleji než investice do sítí. 
Dnes obvyklý balíček 1,5 GB 
je omezující. Za hranicemi je 
spotřeba mobilního interne-
tu až desetkrát větší. A na-
příklad Ericsson předpovídá 
spotřebu dat v Česku do pěti 
let okolo 12 GB na zákazníka. 
To vychází z očekávání, že se 
budeme dotahovat na vedou-
cí země EU.

 Za všechno může regulá-
tor? Nemají v tom přece jen 
prsty i operátoři?
Jasně, ani operátoři nejsou 
bez viny. Těžko se chápe, proč 
například nedochází k postup-
nému poklesu cen za mobilní 
data, když se už několik let 
používají efektivnější tech-
nologie. Jak se zvyšuje objem 
provozu, musejí být znát 
i úspory z rozsahu, o které by 
se měli podělit se zákazníky. 

A tak nepřekvapí, že kvůli 
omezeným datům donutili 
operátoři utíkat zákazníky 
jinam. Místo jejich služeb lidé 
zhusta používají Wi-Fi. Prostě 
se připojí vždy, kdy to jde, aby 
se nedostali za limit svého 
datového balíčku.

Ale znovu. Kdyby s operá-
tory regulátor vedl normální 
dialog, a ne boj, je větší šance 
na investice do sítí, tedy lepší 
služby i ceny. V tom regulátor 
od roku 2013 selhává.

 Teď je ovšem místo 
v ČTÚ obsazeno. Tím pro 
vás všechno končí? 
Já se na to tak nedívám. Roz-
hodnutí prodloužit mandát 
současnému předsedovi sice 
nechápu, ale vím, že problé-
my porostou. I proto, že pro 
operátory je nemožné v dneš-
ní těsné regulační kazajce 
uspokojovat rychle rostoucí 
požadavky trhu. Současný 
stav je neudržitelný a někte-
rá z dalších vlád se k otázce 
telekomunikací bude muset 
nutně vrátit. Já se mezitím 
budu věnovat svým věcem.

 V tuhle chvíli máte 
firmu v Rusku, která se 
zabývá virtuální realitou. 
Jak jsou na tom v Rusku 
s mobilními službami?
Jsem tamní zákazník. Pro 
ilustraci: za 500 rublů (asi 
220 korun) měsíčně dostá-
vám od operátora balíček, 
který obsahuje 555 minut 
národních hovorů, 555 SMS 
a 10 GB dat, přičemž spo-
třeba dat v noci se do limitu 
nepočítá. To jsou ceny pro 
zákazníka z ulice. A koncem 
měsíce mohu svobodně 
přejít k jinému provozovate-
li. Mezinárodní volání mám 
za standardní tarif, asi za ne-
celou polovinu toho, co mám 
na svém českém čísle. 

Takže pokud tu vzdychá-
me nad Polskem a Rakous-
kem, pak já jsem v Rusku 
hodně spokojen. Podle údajů 
z konference v Davosu má 
ruský zákazník nejlevnější 
volání a druhá nejlevnější 
data na světě.

A na rozdíl od Česka má 
Rusko definovánu svou 
telekomunikační politiku 
do roku 2030. Tím i dlouho-
dobý rámec, který umožňuje 
operátorům investovat. 
Do roku 2020 má být třeba 
optikou připojena každá 
obec s více než 250 obyvateli. 
A nepochybuji, že na rozdíl 

od Česka to v Rusku bude 
splněno, a to s nulovou tole-
rancí ke zpoždění. 

 Novela zákona, kde ope-
rátoři dostanou víc prostoru 
pro datové služby, je schvá-
lena. Dalším bonusem má 
být nový formát televizního 
vysílání. Tady termíny jsou, 
takže by mělo být jasněji. 
Nebo ani tomu nevěříte?
Ono je toho víc. Zaprvé 
přechod na DVB-T2, kterým 
se uvolní další kmitočty pro 
operátory, má být v roce 2021. 
Aukce na uvolněné pásmo 
podle ministra průmyslu má 

ale začít už v roce 2019. Ha-
prují mi tam dva roky. Kdo si 
koupí licenci na něco, co má 
fungovat až za dva roky? To 
je v mobilním byznysu neko-
nečně dlouhá doba. A zadru-
hé více kmitočtů neznamená 
samo o sobě lepší ceny pro 
zákazníky. Není kam spěchat.

 Jak to? Co by přineslo 
prodloužení? 
Minimálně by lidé ušetřili. 
Protože většina televizorů 
v asi třech milionech domác-
ností bude v roce 2021 zralá 
k vyhození nebo bude nutné 
si koupit set top box. Cel-

kově se mluví o nákladech 
na přechod k DVB-T2 okolo 
pěti miliard korun. Pokud 
vezmeme, že průměrná tele-
vize vydrží zhruba osm let, 
můžeme si říct, že rok 2025 
stačí a došlo by vlastně k při-
rozené generační obměně te-
levizí. Mimochodem to byla 
jedna z hlavních připomínek 
už někdy v roce 2014, aby se 
vše zbytečně neuspěchalo.  

 Kvalitnější vysílání 
a prostor pro data. To by 
lidi mohlo bavit, nebo ne?
On nový standard sám 
o sobě vlastně nic nového 

nepřinese. Dělá se to kvůli 
uvolnění kmitočtů, ne kvůli 
divákovi. Neexistuje žádný 
objektivní důvod, proč se 
musí na nový standard přejít 
v tak krátkém čase. Tedy 
kromě faktu, že k tomu Čes-
ko zavázal náš regulátor již 
v roce 2015 v mezinárodních 
organizacích, aniž by nás 
k tomu někdo nutil. Obávám 
se, že Česká televize teď bude 
muset dělat zázraky, aby 
minimalizovala negativní 
dopady na diváka a zajistila 
kvalitní fungování veřejné 
služby. Pro privátní televize 
je to naprosto nevýhodné.

 Proč? 
Nedává to moc smysl, protože 
za distribuci terestricky 
nedostanou nic. A příjmy z te-
levizní reklamy budou klesat 
s tím, jak poroste internetová 
reklama. Pro privátní televize 
je tedy přechod problematic-
ký. Spekuluje se, že soukromé 
televize mohou například 
zpoplatňovat své HD kanály 
a standard zůstane zdarma. 
Třeba ode mě byste ale asi 
těžko příplatek za HD dostal.

Takže pro některé stanice 
může být výhodnější zůstat 
tam, kde dostanou peníze, 
tedy u satelitních provozova-
telů a internetu. To by samo-
zřejmě podkopalo i terestric-
ké vysílání. Protože změna, 
o které mluvíme, postihne 
v Česku každou druhou 
domácnost. Ale dopady si re-
gulátor při svém rozhodování 
zjevně hlavu moc nelámal. 

 Takže směřujeme k pla-
cenému obsahu? Vždyť dnes 
nikdo pořádně neví, jak 
z lidí peníze za obsah dostat.
Ano a překlopit to do zpo-
platněného módu může 
být problém, když jsou lidé 
zvyklí na příjem docela bohaté 
programové nabídky zdarma. 
Ale teď se vše mění a privátní 
stanice budou přemýšlet, co 
to pro ně znamená. A je mi 
líto, pokud se nevymyslí něco 
úplně nového, bude potřeba 
peníze vybrat od zákazníků. 
Budeme si na to muset zvykat. 
Vezměte si třeba Netflix, tam 
si lidé platit za obsah už zvykli.

 Ani operátoři 
nejsou bez viny. 
Těžko se chápe, proč 
například nedochází 
k postupnému 
poklesu cen 
za mobilní data, 
když se už několik let 
používají efektivnější 
technologie.



Novely,  
kterých  
nebude škoda
Můžeme se donekonečna do-
hadovat, zda stát v minulosti 
nastavil správně pravidla 
tak, aby nedocházelo ke zne-
užívání dluhů na jedné 
straně a na druhé k vytvá-
ření zcela neřešitelných 
životních situací pro určitou 
část obyvatel. Nicméně dnes 
jsou již tato pravidla nasta-
vena jakžtakž férově. Zbývá 
vyřešit otázku, co udělat 
s těmi, kteří se ve složitých 
dluhových situacích ocitli.

V Česku je dnes zhruba 
650 tisíc lidí, kteří mají 
na krku víc než jednu exe-
kuci. Ministr spravedlnosti 
Robert Pelikán se problém 
snažil řešit vždy na úkor vě-
řitelů. Jeho poslední novela 
exekučního a občanského 
soudního řádu stejně jako 
novela insolvenčního zákona 
jsou zcela jasně zaměřeny 
na zájem dlužníků a proti 
zájmům věřitelů. Pelikán 
tím populisticky kopíruje 
nálady veřejnosti.

První z novel mimo jiné 
přináší povinnost zastavit 
exekuci, není-li složena 

záloha na její náklady. To pro 
věřitele v podstatě znamená 
vyvlastnění bez náhrady. 
Věřiteli se přitom nestávají 
zdaleka jen poskytovatelé 
nejrůznějších úvěrů, jimž by 
člověk nějakou tu potíž ko-
likrát i přál. Do věřitelského 
postavení se dostávají obce, 
poskytovatelé veřejných 
služeb, živnostníci či členové 
bytových družstev. Obdobně 
nevyvážená je poslední no-
vela insolvenčního zákona. 
Ta má přinést radikální sní-
žení prahu pro možnost od-
dlužení, v extrémní variantě 

by věřitel ze své pohledávky 
nemusel dostat zaplaceno 
zhola nic. 

Vypadá to, že obě normy 
už současný parlament 
nestačí přijmout. Čas do vo-
leb se krátí. Projednávání 
insolvenčního zákona bylo 
ve sněmovně dvakrát přeru-
šeno a už i koaliční poslanci 
připouštějí, že se návrh 
projednat nestihne. Novelu 
exekučního řádu Pelikánovi 
dvakrát vrátila legislativní 
rada vlády, takže šance, že by 
ji dokázal do října protáh-

nout legislativním procesem, 
se blíží nule.

Rozhodně není potřeba 
nad oběma paskvily ronit 
slzy. Přerušení by naopak 
mělo být využito k tomu, 
aby se politici zamysleli nad 
komplexnějším řešením, 
které by vedle poskytnutí 
druhé šance dlužníkům 
nezvyšovalo morální hazard 
a nepůsobilo další křivdy.

Klíčová otázka zní, zda 
problémy dlužníků má stát 
skutečně řešit neustálým 
změkčováním insolvenčního 
a exekučního práva. Zda by 
nebylo lepší připustit, že se 
jedná v první řadě o problém 
sociální, na jehož řešení by 
se měl stát podílet jinými 
prostředky. Poslanec ODS 
Pavel Blažek například při-
šel s návrhem, aby nesplati-
telné dluhy sanoval stát. Zní 
to trochu paternalisticky, ale 
má to jistou logiku. Pokud se 
shodneme, že kumulativní 
dluhy jsou celospolečen-
ským problémem, pak by se 
na jeho řešení měla podílet 
celá společnost. Je to určitě 
čistší řešení než privatizovat 
dluhy jiných na úkor kon-
krétních věřitelů. Současně 
je ovšem třeba najít takové 
řešení, které by vrátilo 
dlužníky do fungujících 
ekonomických vztahů, ale 
zároveň je nutilo k tomu, aby 
se na řešení své situace sami 
aktivně podíleli. 

Autor je publicista a redaktor  
serveru Česká justice

Komentář

Dušan Šrámek
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Otázka zní, zda dluhy 
jako sociální problém 
neřešit jinými nástroji 
než změkčováním 
insolvenčního práva.

Tvář dne 

 Na velmi mocných pozicích stále 
sedí několik lidí, kteří vzdorují 
jasnému vědeckému poznání,

řekl v narážce na klimatickou 
politiku Donalda Trumpa 
kalifornský guvernér Jerry Brown 
str. 10
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Češi unii neodepsali. Zatím
S českým euroskepticismem to možná nakonec nebude 
tak horké. Poslední data CVVM ukázala, že přibylo Čechů 
spokojených se členstvím země v EU. Ještě důležitější je 
nárůst počtu těch, kteří si myslí, že by Česko mělo být 
členem unie. Před rokem jich byla polovina, letos už tři 
pětiny. Není to důvod bouchat šampaňské, podle dat Euro-
barometru se pořád stavíme k EU rezervovaně (například 
občany unie se cítíme být výrazně méně než Poláci, Ma-
ďaři či Slováci). Ale je to dobrý signál před ostrou volební 
kampaní.

Ten signál říká, že většina Čechů unii ještě neodepsala. 
Neodepsala ji ani přes nechuť většiny vrcholných politiků 
vyzdvihovat jiná pozitiva EU než dotace. Ani přes jejich 
ochotu urvat si na kritice unijních politik i ten nejlacinější 
bod. Většina Čechů by zřejmě byla ochotna naslouchat 
rozumnému reformnímu evropskému programu namísto 
boje proti pravidlům, která jsme sami pomáhali schválit. 
Kdyby průzkum CVVM přispěl k tomu, že to alespoň někte-
rým představitelům státu dojde, byl by velmi užitečný.
 Martin Čaban

Neříkám, že chci rozvod. Říkám jen, že chci, abys každé  
čtyři roky usiloval o znovuzvolení manželem.
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n Brněnská skupina 
Květy na podzim vý-
razně změnila složení, 
kdy odešli hned dva 
členové a k Martinu 
Kyšperskému a Ale-
ši Pilgrovi se přidal 
Ondřej Kyas. V nové 
sestavě nyní vydali 
album Komik do půl 
osmé. 

Dušan Kütner

 Z kvarteta jste se stali 
triem. Co k tomu vedlo?
M. K.: Hráli jsme asi deset let 
ve stejné sestavě. Byla to per-
fektní doba. Měli jsme velkou 
radost z věcí, které jsme dě-
lali a jež byly i oceňovány. To 
bylo samozřejmě v pořádku. 
Ale pak jsme po těch deseti 
letech nějak vyhořeli. Zjistili 
jsme, že sice pořád můžeme 
hrát koncerty a budou mít 
energii, ale že už není chuť 
dělat něco nového.

Bylo to, jako když jste 
s někým ve vztahu a láska 
se vám rozpadne, protože se 
to nikam neposunuje. A ten 
pohyb nám tak chyběl. Tak 
jsme se s Alešem Pilgrem 
rozhodli, že polovinu kapely 
„odstavíme“ a založíme 
vlastně novou kapelu.

 Věděli jste, kdo je na-
hradí?
A. P.: Ve chvíli, kdy jsme 
to řešili, tak jsme novou 

Květy: Psaní i hraní je obrovská droga

V KŘÍŽOVÉ CHODBĚ Staroměstské radnice začíná výstava grafik hudebníka Boba Dylana s ná-
zvem On the Road. Dylan se výtvarné činnosti věnuje od šedesátých let. Na výstavě, která potrvá 
do konce srpna, je k vidění pět desítek grafických listů z let 2008 až 2014.

DYLANOVY GRAFIKY
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Shakespearovské slavnosti nabídnou 162 představení

Letní shakespearovské slavnosti zahájí 27. června na novém 
místě v Královské zahradě před Míčovnou inscenace Hamlet 
v hlavní roli s Jaroslavem Pleslem. Na scénách v Praze, Brně, 
Ostravě a Bratislavě se uskuteční 162 představení.

Festivalové filmy se budou promítat i mimo Vary

Filmy uváděné na letošním ročníku Mezinárodního filmové-
ho festivalu Karlovy Vary se budou poprvé promítat i mimo 
Karlovy Vary. Dohodl se na tom Karlovarský kraj s vedením 
festivalu. Projekce se uskuteční v Sokolově, Chebu, Marián-
ských Lázních, Ostrově či v Chodově.

Na přehlídce ve Strážnici vystoupí 140 souborů

Moravský folklor i lidovou kulturu zemí jako Ghana či Tu-
recko představí 72. ročník mezinárodního festivalu ve Stráž-
nici. Největší folklorní přehlídky v Česku se od 22. do  
25. června zúčastní 140 domácích souborů a skupin. /čtk/

Krátce

CENY ANDĚL. Skupina Květy s kapelníkem Martinem Kyšperským  
má za předchozí alba ve sbírce již tři Ceny Anděl.
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sestavu vymyšlenou neměli. 
Přišlo nám ale lepší, že pro 
lidi, se kterými se člověk 
loučí, je to tak přístupnější. 
Když řekneme: Hele, omlou-
váme se, ale už to nefunguje, 
zůstáváme ve dvou a jdeme 
do rizika, protože ani neví-
me, jak bude dál vypadat.

Jen jsme věděli, že jsme 
v nějaké krizi, a snažili jsme 
se ji vyřešit cestou, která nám 
přišla čistá, protože jsme 
cítili, že kdybychom tento řez 

neudělali, docházelo by k po-
stupnému rozkladu, který by 
nakonec mrzel všechny.

 Rozhodnutí, že budete 
tři a ne čtyři, bylo proto, že 
jste čtvrtého nenašli?
M. K.: My jsme hlavně zcela 
změnili náš systém. Předtím 
jsme měli baskytaru a hous-
le. Nyní máme syntezáto-
rovou basu, asi na způsob, 
jako když klávesista Doors 
Ray Manzarek hrál levou 

rukou basu a pravou melodii. 
Stejný systém máme teď 
i my – Ondřej jednou rukou 
hraje basové tóny a druhou 
akordy nebo melodie. Také 
jsme se za ty roky naučili 
naše skladby aranžovat. Tak-
že mákneme si více, když je 
nás méně, ale zase více víme 
jak na to.

A pak malá kapela je 
praktičtější. Spíše se sejde 
na zkoušky a také je šance 
odehrát více koncertů. Navíc 
ve třech jsme během koncer-
tů soustředěnější, a pokud 
chceme improvizovat, tak 
v menším počtu je to vždy 
snazší.

 Mění se i způsob, jak 
píšete texty? 
M. K.: Ano, doba se mění, to 
je jasné. Ale i věci, na které 
myslím nyní v šestatřiceti, 
jsou jiné než v pětadvaceti. 
Nevyhnutelně to tak musí 
být. A také když člověk 
spoustu věcí napíše, tak si 
je v sobě vevnitř jako téma 
škrtne. A naopak u někte-
rých věcí, o kterých by dříve 
psát nechtěl, tak mi najed-
nou přijdou jako důležité 
téma. Jsou to i věci, kterých 
bych se dříve bál nebo se 
styděl je řešit.
A. P.: Rozhodně mi přijde, že 
když Martin nosí písničky, 
že se témata neopakují. Ne-
stává se, že bych řekl: Hele, 
o tom už jsi jednou zpíval. 
V tom je jednoznačně posun. 
Prostředky mohou být 
stejné, ale témata jsou jiná 

a z hlediska textů je každá 
píseň jedinečná.

 Zrovna vy jste docela 
rozlítaný, hrajete a hostu-
jete v řadě jiných projektů 
a kapelách. Není toho už 
moc? 
M. K.: Ale ano, někdy už 
jsem unavený. Ale přináší to 
hodně radosti, takže to stojí 
za to. To je taková  droga 
a slast věnovat se hře – a je 
jedno, jestli skládání, psaní 
nebo koncertování – že mě ta 
hra vždy pohltí. Za ten hek-
tický život, ve kterém se na-
příklad nedá odjet na víkend 
na chatu, to opravdu stojí.

 Napsal jste i několik textů 
pro Lenku Dusilovou. Oslovi-
la ona vás, nebo naopak?
M. K.: Seznámil nás Honza 
Burian. Povídali jsme si 
a zjistili, že si rozumíme. Pak 
jsme Lenku  pozvali, ať nám 
hostuje na desce.

Její styl na albech byl 
takový, že zpívala texty 
od různých autorů, tak to 
zkusila i se mnou. Pro mne 
to byla zcela nová zkušenost, 
protože mi poslala písničky, 
které byly zcela připravené. 
Já jen musel otextovat hoto-
vou píseň.

Když textuju sám pro sebe, 
tak si to do hudby pozohý-
bám, jak potřebuju, jenž Len-
ka už měla hudbu hotovou. 
Zároveň bylo potřeba, aby to 
nebyly hlouposti, neznělo to 
knižně a mělo to příběh. Byla 
to hezká práce.
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PŘÍPRAVA 
NA PLES. 
Před vídeňskou 
radnicí finišují práce 
na výstavbě pódia 
pro letošní 24. roč-
ník benefiční akce 
zaměřené na boj 
proti AIDS a pomoc 
lidem nakaženým 
virem HIV. Ples 
Life Ball je součástí 
celoroční kampaně 
zaměřené na osvě-
tu a prevenci. Na 
pódiu bude probíhat 
veřejně přístupná 
doprovodná úvodní 
show. V Burgthea- 
teru a okolních 
městských parcích 
se zároveň budou 
konat další dopro-
vodné akce.

n Nový objev je 
špatnou zprávou pro 
budoucí generace 
kosmických prů-
zkumníků.

Marek Schwarzmann

Bakteriím svědčí mikrogra-
vitace, po pouhé tisícovce 
generací pobytu v tomto 
prostředí se u nich proje-
vila náchylnost k rychlej-
šímu rozmnožování. Vědci 
z University of Houston 
tuto nepříjemnou zprávu 
potvrdili při pokusech 
s bakteriemi E. coli. Jedna 

generace přitom vznikne 
za pouhých 17 až 20 minut.

E. coli si v průběhu zmíně-
né tisícovky generací vyvinu-
la celkem šestnáct genetic-
kých mutací. Vědci zatím 
nevědí, která z nich je přesně 
za zrychlenou schopnost 
rozmnožování zodpovědná, 
případně zda za to nemůže 
kombinace všech šestnácti. 
„Víme jen, že jsme se na ce-
lou problematiku podívali 
v generačně mnohem delším 
a širším měřítku, než činily 
dosavadní studie,“ uvedl pro 
webový portál New Scientist 
jeden z výzkumníků Jason 
Rosenzweig.

Adaptované organismy 
byly schopné se v mikro-
gravitaci množit až třikrát 
rychleji než jejich předci. 
Mnohem více alarmující 
pak bylo zjištění, že téměř 
tři čtvrtiny sledovaných 
kolonií byly schopné se 
množit stejnou rychlostí 
i po odstranění simulované 
mikrogravitace. Změny 
uvedené do genetického 
kódu by tak podle vědců 
mohly být permanentní, 
což není dobrá zpráva pro 
budoucí vesmírné kolonis-
ty, které v příštích dese-
tiletích hodlají vesmírné 
agentury vysílat směrem 

k Marsu. „Jde o plnohod-
notné genomické změny,“ 
dodal Rosenzweigův kolega 
George Fox.

S rychle rostoucími ko-
loniemi bakterií se už nyní 
musejí potýkat astronauti 
v Mezinárodní vesmírné 
stanici (ISS). Tlusté biofil-
my bakterie Pseudomonas 
aeruginosa jim například 
značně komplikují práci 
s vybavením. V neposlední 
řadě pak tento problém 
zaměstnává biology s oba-
vami, co by se mohlo stát 
v případě, kdyby se tyto 
zmutované bakterie vrátily 
zpět na Zem.

Vědci zjistili, že...

… mikrogravitace zrychluje množení bakterií
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BEZTÍŽNÝ STIMULANT. Mno-
žení bakterií se v mikrogravitaci 
stává ještě několikanásobně 
rychlejším.

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia


